
 طرح » تاك« در شهرهاي مختلف
 استان اردبيل اجرا مي شود   

    اردبيل مديركل بهزيستي استان اردبيل گفت: 
طرح »تاك« تأمين مالي كوچك براي 
ايجاد اشتغال و فرصت هاي كارآفريني براي گروه هاي كم درآمد 
جامع�ه در ش�هرهاي مختل�ف اس�تان اردبي�ل اجرا مي ش�ود. 
بهزاد ستاري در مراسم آغازين اجراي طرح »تاك« در اردبيل گفت: اين 
طرح كه در قالب شناسايي جامعه هدف بهزيستي و كميته امداد و ساير 
نهادهاي حمايتي به انجام مي رسد هدف نهايي مددرساني به گروه هاي 
آسيب پذير و ضعيف جامعه است كه مي تواند زمينه يك حركت متفاوت 
را به همراه داشته باشد.  وي با بيان اينكه در قالب سرمايه هاي كوچك و 
خرد با هدف راه اندازي واحدهاي توليدي كوچك اين طرح در اولويت قرار 
گرفته تا در مجموع با گردهم آمدن 10 تا 15 نفر جذب سرمايه گذاري ها و 
اجراي پروژ ه ها به انجام برسد، افزود:  قرار است طرح تاك در ساير شهرهاي 
استان در قالب همان پول جمع گردان هاي خانگي و جمع آوري و سپردن 
اين پس اندازها به بانك در اعطاي تس��هيلات به نتيجه رسيده و زمينه 

اشتغالزايي مناسب را با رويكرد متفاوت تر شاهد و ناظر باشيم. 

رودخانه  محافظت شده كرج كه روزگاري ميزبان 
مهمانان بس��ياري بود، در اين روزها تنها پذيراي 
زباله ها، انواع آلودگي هاي ميكروبي و نفتي است. 
ساكنان حاش��يه اين رودخانه بي توجه به محيط 
زيست و اهميت حفاظت از آن به دليل راحت طلبي 
زباله هاي خود را به درون اين مجراي آبي مي ريزند، 
تا جايي ك��ه آلودگي هاي حاش��يه رودخانه كرج 
افزايش يافته است و اگر دقايقي را بخواهيد در كنار 
اين مجراي آبي قدم بزنيد، انواع و اقسام زباله ها را 
مشاهده خواهيد كرد. از زباله هاي كوچكي چون 
واكس مو گرفته تا پتو و بالش را هم مي توانيد در 
اين منطقه ببينيد. البته همانطور كه قبل تر گفته 
شد، مش��كل رودخانه به اصطلاح محافظت شده 
كرج تنها به اين زباله هاي خانگي ختم نمي شود.  
وقوع حادثه س��يل سيجان كه خس��ارات مالي و 

جاني بس��ياري را با خود به همراه داش��ت نيز بر 
آلودگي هاي اين بخش افزوده است. شدت وقوع 
حادثه به قدري بود كه اتومبيل هاي پارك ش��ده 
در مسير س��يل واژگون ش��ده و از روغن موتور تا 
بنزينشان به همراه سيل وارد رودخانه كرج شد. از 
آن حادثه چند ماهي مي گذرد و هنوز آلودگي هاي 
نفتي مهمان ناخوانده اين مجراي آبي هس��تند. 
متوليان هم بي توجه به اهميت حافظت از محيط 
زيس��ت تاكنون اقدامي براي پاكسازي رودخانه 
نكرده اند. پاكس��ازي رودخانه كه هيچ، مسئولان 
به انبوه زباله ها در حاشيه رودخانه هم بي توجهند.  
با اينكه مشكلات حوزه رودخانه كرج كم نيستند 
و متوليان حتي به خود زحمت چاره انديشي براي 
رف��ع آن را نمي دهند، مدتي اس��ت خبرهايي از 
گوش��ه و كنار براي انتق��ال آب رودخانه كرج به 

منظور استفاده شرب از آن توسط تهراني ها منتشر 
شده است كه خود جاي تأمل دارد. بر اين اساس 
مسئولان نه تنها اهميتي به آلودگي هاي رودخانه 
نمي دهند، بلكه با تصميم گيري براي انتقال آب از 
اين محل، كمر همت براي نابودي محيط زيست 
اين منطقه هم بسته اند.  با انتقال آب از اين حوزه نه 
تنها آبزيان رودخانه به طور كامل از بين مي روند، 
بلكه بايد به زودي ش��اهد خشك ش��دن و قطع 
درختان سرسبز اين قس��مت نيز باشيم و زماني 
نخواهد گذش��ت كه رودخانه ك��رج براي جذب 
توريست و مسافران نوروز كه تأثير مثبتي نيز در 

رونق اين منطقه دارد، فلج خواهد شد. 
رودخانهبيدفاعدرمقابلورودآلودگيها

معاون حفاظت محيط زيست استان البرز و رئيس 
اداره شهرستان كرج با اشاره به وضع آلودگي رودخانه 

كرج مي گويد: متأسفانه پارامتر اساسي نگران كننده 
در رودخانه كرج فاضلاب هاي انس��اني است، زيرا 
فاضلاب هاي شيميايي ناشي از صنعت در اين بخش 
نداريم.  حميدرضا لشگري اصلي ترين آلاينده هاي 
اين رودخانه را آلوده كننده هاي مسكوني و روستاها 
مي داند و در اين باره مي افزايد: آلايندگي اين منابع، 
يكي فاضلاب هاي بهداشتي است كه باعث ورود انواع 
باكتري و ويروس به رودخانه مي شود و دوم آلودگي 
ناشي از شست وشو و شوينده ها و سوم آلودگي هاي 
نفتي اس��ت.  وي با اش��اره به وجود آلودگي هاي 
نفتي در رودخانه البرز مي گوي��د: در جاده كرج � 
چالوس، مصرف انرژي با نفت و گازوئيل است كه در 
منبع هاي قديمي نگهداري مي شوند و هنگام تخليه 
و ذخيره آن، بارها ش��اهد پخش آلودگي نفتي در 
رودخانه بوده ايم. تخليه و نگهداري غيراستاندارد اين 
سوخت ها باعث مي شود در آبگير بيلقان شاهد جمع 
شدن لايه اي از مواد نفتي روي آب باشيم كه در اين 
مواقع مديريت آبگير، آب را قطع مي كند تا به سمت 
تهران هدايت نشود. متأس��فانه از ابتداي امسال، 
حدود 14 بار آلودگي نفتي را در اين رودخانه شاهد 
بوديم كه منشأ اصلي آن ويلاها و نشت تانكرهاي 
آنان بود ولي سيل سيجان امسال مزيد بر علت شده 

و آلودگي رودخانه را دوچندان كرده است. 
لشگري ادامه مي دهد: براثر اين سيل، حدود 100 
خودرو به داخل رودخانه افتاده اند كه وجود بنزين و 
روغن موتور در اين خودروها منجر به آلودگي نفتي 
بيش از هميشه اين رودخانه شد.  اين مقام مسئول، 
آلوده كننده ديگر اين رودخانه را زباله هاي خانگي 
مي داند و مي گويي: در جاده كرج � چالوس، حدود 
80 روستا وجود دارد ولي روستاهاي تأثيرگذار در 
آب اين رودخانه � كه يا در حاشيه رودخانه يا نزديك 
سرچشمه هاي آن هستند � حدود 50 روستا است. 
بنابراين براي رفع معضل آلودگ��ي رودخانه كرج 
براس��اس مصوبات ش��وراي امنيت ملي بايد تمام 
روستاهاي حوزه آبريز رودخانه مجهز به سيستم 
جمع آوري فاضلاب و تصفيه خانه شوند كه تاكنون 

اين كار انجام نشده است. 
شايد مسئولان بتوانند با شانه خالي كردن از زير 
بار دلايلي همچون بي توجهي به ساخت و سازهاي 
غيرقانون��ي در حاش��يه رودخانه، وق��وع حادثه 
تلخ س��يل س��يجان را از گردن خود باز كنند، اما 
آلودگي هاي نفتي كه پس از اين حادثه به رودخانه 
كرج وارد شد و تاكنون براي آن چاره اي انديشيده 
نش��ده و متوليان با توجه به تجربيات مسئولان 
استان خوزس��تان در برطرف كردن آلودگي هاي 

نفتي رودخانه كرخه اقدامي نكرده اند.

از سال 90 س��اكنان جزيره هرمز و تجار اين منطقه 
چشم به الحاق آن به منطقه آزاد قشم دارند و براي 
رسيدن به اين مسئله تلاش مي كنند. در ابتداي سال 
90 مديرعامل سابق منطقه آزاد قشم از الحاق جزيره 
هرمز به منطقه آزاد قشم تا پايان سال 90 خبر داد.  
سيدرضا موسوي گفت: تا پايان سال جهاد اقتصادي 
جزيره هرمز به منطقه آزاد قشم الحاق مي شود.  وي 
با ابراز رضايت از علاقه مندي مردم هرمز نس��بت به 
الحاق جزيره هرمز به منطقه آزاد قشم، افزود: مردم 
به اين شناخت رسيده اند كه اگر هرمز به منطقه آزاد 
ملحق بش��ود تأثيرات مثبتي در زمينه اجتماعي، 
اقتصادي و سرمايه گذاري و كسب و كار اين جزيره 
خواهد گذاشت.  موسوي اعلام كرد: حركت خوبي از 
سوي امام جمعه هرمز و نمايندگان استان در مجلس 
شوراي اسلامي صورت گرفته و همچنين 70نماينده 
در مجلس طي نامه اي به رياست جمهوري درخواست 

الحاق جزيره هرمز به منطقه آزاد را قشم داده اند.  وي 
گفت: موافقتي كه رياست محترم جمهور در سفري 
كه به جزيره قشم در خصوص پل خليج فارس داشتند 
برهمين قضيه بود كه جزيره هرمز جزو منطقه آزاد 
قشم بش��ود و از اين ظرفيت در اين جزيره استفاده 
بهينه شود.  اين قضيه با اين جديت مسكوت ماند تا 
اينكه در سال 92 مركز پژوهش هاي مجلس شوراي 
اسلامي در گزارشي از كاس��تي ها، علل و مشكلات 
جزيره هرمز براي اين الحاق صحبت به ميان آورد و 

نظر كارشناسان را به اين موضوع جلب كرد. 
تلاشمجددبرايگرفتنرأيمثبت

پس از بررسي  مجلسي ها و جلس��اتي كه در استان و 
بين نمايندگان مجلس گذاشته ش��د، در خرداد 93 
نمايندگان اس��تان هرمزگان بر اين مسئله پافشاري 
كرده و لايحه مربوطه در دستور كار مجلس شوراي 
اسلامي قرار گرفت.  در آن زمان نماينده بندرعباس 

اعلام كرد: تلاشمان را براي تصويب لايحه الحاق هرمز 
به منطقه آزاد قش��م به كار مي گيريم.  منصور آرامي 
گفت: يكي از بزرگ ترين مشكلات جزيره هرمز عدم 
توسعه يافتگي است كه اميدواريم با اين لايحه دولت و 
با رأي نمايندگان به آن شاهد افزايش توجهات به اين 
جزيره و رونق و توسعه آن در آينده نزديك باشيم.  اين 
عضو كميسيون عمران افزود: نگاه به توسعه جزاير و 
سواحل جنوبي كشورمان رو به تغيير است و بايد از اين 
فرصت براي جذب و جلب سرمايه ها به سوي استان 
هرمزگان به خوبي استفاده كنيم و اگر دولت نيز منابع 
لازم براي اين منظور را فراهم آورد زمينه براي جهش 
اين جزيره فراهم و امكان تبديل آن به كانون گردشگري 
و غيره فراهم مي شود.  امام جمعه جزيره هرمز، حجت 
الاسلام محمد كاظم مناقبيان نيز در خصوص قرائت 
لايحه الحاق جزيره هرمز گف��ت: از نمايندگان مردم 
هرمزگان در مجلس انتظار مي رود به خواسته مردم 

محروم اين منطقه جواب مثبت بدهن��د.  در تيرماه 
همان سال نمايندگان مجلس شوراي اسلامي با الحاق 
جزيره هرمز به محدوده آزاد قشم موافقت كردند و به 
آن رأي مثبت دادند. محمد آشوري در اين باره گفت: 
در صورت الحاق جزيره هرمز به مناطق آزاد مردم اين 
جزيره از مواهب اقتصادي بهره مند مي شوند، اين امر 
باعث ايجاد رونق اقتصادي در منطقه، ايجاد اشتغال 
و رفع محروميت خواهد ش��د.  منصور آرامي نيز در 
موافقت با كليات اين لايحه، اعلام كرد: مردم جزيره 
هرمز بس��يار پرتلاش و زحمتكش هس��تند و پشت 
صحنه الحاق هرمز به منطقه آزاد چيزي جز مردم و 
درخواست آنها نيس��ت. با احداث يك اسكله، فاصله 
جزيره هرمز به بندرعباس به هفت، هش��ت كيلومتر 
رس��يده و اين جزيره مي توان��د از قابليت هاي مركز 
استان نيز استفاده كند.  محمد سعيدي كيا قائم مقام 
رياست سازمان مناطق آزاد نيز ضمن موافقت با الحاق 
جزيره هرمز به منطقه آزاد قشم، گفت: جزيره هرمز از 
بخش هاي جزيره قشم است كه از اين امكان محروم 
مانده و قصد ما اين است كه با الحاق آن به منطقه آزاد، 

كسب و كار را در آنجا رونق دهيم. 
درانتظارتصويبكلي

يك سال و نيم از تصويب لايحه الحاق جزيره هرمز 
به قشم مي گذرد اما هنوز بحث اين موضوع تازه است 
و چند روز قبل نماينده بندرعباس در مجلس اعلام 
كرد: بحث الحاق هرمز به منطقه آزاد قشم به انضمام 
لايحه منطقه آزاد جاسك بعد از تعطيلات مجلس 
در صحن علني مورد بررسي قرار مي گيرد.  محمد 
آش��وري افزود: در ادامه پيگيري ه��اي نمايندگان 
استان و تصويب اين لايحه، اين موضوع براي جزئيات 
به كميسيون مربوطه )اقتصادي( ارجاع داده و قرار بر 
اين شد كه در جلسات بعدي در صحن علني مجلس 
در اولويت قرار بگي��رد.  وي در مورد علت به تأخير 
افتادن تصويب جزئيات الحاق هرمز گفت: به دليل 
اينكه طرح مناطق آزاد جديد ديگري در قالب طرح به 
مجلس ارائه شده بود و چون طرح و لايحه با هم ادغام 
شده بود متأسفانه در صحن مجلس رأي نياورد كه 
مورد اعتراض نمايندگان استان قرار گرفت.  آشوري 
اعلام كرد: از طريق هيئت رئيسه مجلس طرح الحاق 
جزيره هرمز پيگيري شد و دكتر لاريجاني دستور 
داد مواردي كه مربوط به لوايح است در قالب لايحه 
و اين چند منطقه آزاد در قالب طرح دوباره به صحن 
علني مجلس ارائه شود و در دستور كار قرار بگيرد. به 
زودي نتيجه نهايي الحاق هرمز به منطقه آزاد قشم در 
مصوبات قانوني مجلس ابلاغ مي شود.  طبق وعده ها 
قرار بر اين است قبل از اتمام كار مجلس اين لايحه به 
سرانجام برسد و بالاخره بعد از سال ها تلاش جزيره 

هرمز به اين منطقه آزاد قشم ملحق شود.
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رودخانه كرج محافظت شده يا نشده؟!

باران زباله و آلودگي  بر سر رودخانه كرج

توسعه اقتصادي در گرو الحاق جزيره هرمز به منطقه آزاد قشم
لايحه و طرحي كه مسكوت مانده است

   آذربايجان غربي   مع�اون گردش�گري اداره كل ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
استان آذربايجان غربي از برقراري خط پروازي بين اروميه و وان خبر داد. 
حسين امامي در آيين برقراري اولين خط پروازي اروميه – وان با بيان 
اينكه برقراري اين خط پروازي يكي از طرح هاي پيشنهادي در اتاق فكر 
گردشگري اس��تان بود كه با نظر اكثريت اعضا مصوب شد، گفت: اين 
خط پروازي به ش��كل اروميه � وان � اروميه توسط شركت هواپيمايي 
پويا اير ايران راه اندازي ش��ده اس��ت.  وي با بيان اينكه قرار است اين 
خط پروازي به صورت سه بار طي روزهاي شنبه، دوشنبه و پنج شنبه 
هرهفته انجام ش��ود، ادامه داد: اميدواريم در زمينه ايجاد خط پروازي 
بعدي كه از اروميه به اس��تانبول و بالعكس خواه��د بود همكاري هاي 
لازم صورت گيرد.  معاون گردشگري اداره كل ميراث فرهنگي، صنايع 
دستي و گردشگري اس��تان آذربايجان غربي نقش بخش خصوصي را 
در برقراري اين پرواز بس��يار مهم دانست و افزود: در اين زمينه تمامي 
دفاتر و در رأس آنها انجمن دفاتر خدمات مسافرتي و گردشگري استان 
فعاليت چشمگيري داشته و به منظور جذب مس��افر از تركيه از هيچ 
تلاشي دريغ نكردند.  امامي برقراري اين خط پروازي را زمينه ساز رشد 
صنعت گردشگري در منطقه به خصوص آذربايجان غربي عنوان كرد 
و گفت: اميد مي رود با حمايت مسئولان دو طرف و ادامه روند فعاليت 
اين خطوط پروازي شاهد رونق بخش گردشگري باشيم.  وي افزود: با 
توجه به مطالعات طرح جامع و بررسي ظرفيت ها و پتانسيل هاي صنعت 
گردشگري استان، استراتژي ها و برنامه هاي ميان مدت و بلندمدت براي 

مشكلات حمل و نقل هوايي استان تهيه مي شود. 

تنديس برتر انجمن سبز اروپا به يك شركت 
كشت و صنعت ايراني تعلق گرفت

     خراسان رضوي مديركل حفاظت محيط زيس�ت 
خراسان رضوي از اعطاي تنديس 
 برتر انجمن س�بز اروپا در س�ال 2015 در اج�اس جهاني انرژي 
ب�ه ش����ركت كش�ت و صنع�ت جوي�ن خب�����ر داد. 
حميد صالحي در جلس��ه كميته حفظ منابع آب و محيط زيس��ت و 
اعطاي اين نشان گفت: طرح هاي اجرايي و سبز اين شركت از بين 177 
كشور عضو و 745 طرح جهاني ارسالي به انجمن سبز به عنوان طرح 
برتر و از برندگان تنديس جهاني معرفي شده است.  وي افزود: امروزه 
دور ريز و پس��ماند در صنعت معني و مفهوم و جايگاه منطقي ندارد و 
عينيت اين مسئله در اين شركت تحقق يافته است.  مديركل حفاظت 
محيط زيست خراس��ان رضوي ادامه داد: در گذشته ملاس )پسماند 
كارخانه هاي قند( به عنوان پس��ماند تلقي مي شد و دفع آن علاوه بر 
هزينه مالي، آلودگي زيست محيطي نيز در پي داشت اما امروز به ماده 
اوليه كارخانه اسيد سيتريك تبديل شده است.  كارخانه قند جوين نيز 
از صنايع سبز كشور است كه تاكنون پنج نوبت به عنوان واحد نمونه 

صنعت سبز كشور معرفي شده است. 

رئيس اداره امور عش�اير گچساران    كهگيلويه و بوير احمد
اعام كرد: س�يل 2 ميلي�ارد و 500 
ميليون ريال به راه هاي مناطق عشايري اين شهرستان خسارت وارد كرد. 
قربان كرمي گفت: در بارندگي هاي ش��ديد چند روز گذش��ته در مناطق 
عشايري گچساران به 230 كيلومتر راه ارتباطي و هشت دهنه پل و ابنيه 
فني خسارت جدي وارد شد.  وي افزود: 9 تخته چادر خانوارهاي عشايري 
گچساران بر اثر وزش تندباد و بارش شديد دچار خسارت شد.  رئيس اداره 
امور عشاير گچس��اران ادامه داد: راه دسترس��ي به 40 خانوار عشايري در 
بارندگي چند روز گذشته قطع شده و در حال حاضر سه دستگاه لودر و گريدر 
كار بازگشايي راه هاي عش��ايري را برعهده دارد.  كرمي ميزان راه عشايري 
گچساران را بيش از 900 كيلومتر برآورد كرد و گفت: بر اثر بارندگي 30درصد 
از اين راه ها بسته شده اند.  وي افزود: تاكنون 155 كيلومتر از اين ميزان راه 
بازگشايي شده و جاري شدن سيل موجب تخريب راه هاي عشاير هليگان، 
ليشتر و باباكلان شده است.  رئيس امور عشاير گچساران ادامه داد: مناطق 
قشلاقي شهرستان گچساران هم اكنون محل استقرار و سكونت حدود 2هزار 
خانوار عشاير كوچرو از مناطق سردسيري استان هاي فارس، كهگيلويه و 
بويراحمد و اصفهان است.  اين قشر مولد سالانه 2 هزار و 700 تن گوشت 
قرمز، 6 هزار و 480 تن انواع فرآورده هاي لبني، 150 تن پشم و 25 تن گوشت 
سفيد توليد مي كنند.  عشاير گچساران شامل طوايف بويراحمد عليا و سفلي، 
ترك هاي قشقايي و دره شوري هستند كه مناطق ييلاقي عشاير گچساران 

سميرم، سپيدان و مناطق سردسيري شهرستان بويراحمد است.  

ويزيت بيش از 40 هزار نفر در بيمارستان هاي 
صحرايي جنوب شرق كشور   

۴21 هزار و ۸2۹ نفر در      سيستان وبلوچستان
بيمارس�����تان هاي 
صحراي�ي جن�وب ش�رق كش����ور ويزي�ت ش����دند. 
سردارمحمد ماراني فرماندهي قرارگاه قدس جنوب شرق كشور گفت: همزمان 
با هفته وحدت و ميلاد باسعادت حضرت محمد)ص( اين بيمارستان ها در 
10 منطقه از سيستان و بلوچس��تان برپا و با استقبال چشمگير بيماران و 
افراد نيازمند روبه رو شد.  فرمانده سپاه سلمان سيستان و بلوچستان افزود: 
ويزيت و ارائه خدمات رايگان پزشكي و درماني از تعداد 421 هزار و 829 نفر 
و جراحي 4 هزار نفر در يك هفته در اين بيمارستان ها گوياي خدمت خالصانه 
پزشكان و متخصصين در سيستان و بلوچستان بود.  وي با اشاره به خدمات 
بيمارستان هاي صحرايي ادامه داد: در 19 بيمارستان قبلي كه در سيستان و 
بلوچستان برپا شده بود بيش از 4 هزار عمل جراحي انجام شده بود كه تعداد 
عمل هاي جراحي پس از پايان يك هفته در اين بيمارستان ها با 19 بيمارستان 
قبلي برابري مي كند.  فرماندهي قرارگاه جنوب شرق گفت: تيم هاي پزشكي 
و متخصصان مستقر در بيمارستان هاي صحرايي از استان هاي تهران، مشهد، 
كردستان، تبريز، كرمانشاه و سيستان و بلوچستان بودند كه به مدت يك هفته 

در مناطق ذكر شده به بيماران خدمات پزشكي ارائه كردند. 

6  تالاب ايران در خطر نابودي است
معاون محيط زيست طبيعي سازمان      گيلان
محيط زيست كشور در نشست احياي 
تالاب بين المللي انزلي در رشت گفت: ايران 250 تالاب و زيست 
بوم دارد كه ش�ش تالاب و زيس�ت ب�وم در خطر نابودي اس�ت. 
فرهاد دبيري با بيان اينكه تالاب بين المللي انزلي - پوزك - هيرمند و 
گاوخوني و همچنين درياچه هاي اروميه و بختگان در خطر نابودي قرار 
دارد افزود: محدوديت منابع آبي و ورود انواع پساب ها از دلايل نابودي 
اين تالاب ها و درياچه هاست.  وي گفت: تهيه طرح مطالعاتي و اجراي 
طرح مديريت جامع يكپارچه حفاظت از زيست بوم تالاب بين المللي 
انزلي در دس��تور كار قرار گرفته اس��ت و اميدواريم با هماهنگي بين 
بخشي و هم افزايي اين تالاب از نابودي نجات يابد.  مدير كل حفاظت 
محيط زيس��ت گيلان هم گف��ت: فاضلاب هاي صنعت��ي، خانگي و 
كشاورزي تهديدي جدي براي تالاب بين المللي انزلي است.  استاندار 
گيلان هم با اش��اره به اهميت و نقش اين تالاب در اكولوژيك منطقه 
گفت: حفاظت از تالاب انزلي كه نقش مهمي در توس��عه اكوتوريسم 
منطقه دارد نيازمند عزمي ملي اس��ت.  محمد علي نجفي با اشاره به 
اقدامات انجام شده درخصوص احياي تالاب انزلي افزود: نصب تله هاي 
رس��وب گير و زباله گير و همچنين رهاكردن بچه ماهيان از مهم ترين 
اقدامات انجام ش��ده براي احياي تالاب بين المللي انزلي انجام گرفته 
است.  وي گفت: براي احياي تالاب بين المللي انزلي از سال 82 تاكنون 

بيش از 140 ميليارد ريال هزينه شده است. 

طرح »كارا كارت« به شكل پايلوت در البرز 
اجرا مي شود   

معاون رفاه اجتماعي وزير تعاون، كار      البرز
و رفاه اجتماعي كشور از اجراي طرح 
»كارا كارت« ب�ه ش�كل پايل�وت در اس�تان الب�رز خب�رداد. 
احمد ميدري در نشس��ت خبري اظهار كرد: در فاز نخست اين طرح 
كارت اعتباري رفاه اجتماعي ايرانيان 129 هزار بازنشسته تحت پوشش 
سازمان تأمين اجتماعي در البرز اجرا مي شود.  وي افزود: اين طرح از 
هفته گذشته آغاز ش��ده اس��ت و تاكنون 8 هزار نفر از بازنشستگان با 
ارسال پيامك به سامانه 10001422 براي تحت پوشش قرار گرفتن در 
اين طرح ثبت نام كرده اند.  ميدري با اشاره به محوريت استان البرز در 
اين طرح گفت: نزديكي به تهران، مهاجر پذير بودن و تنوع قوميتي از 
دلايل انتخاب البرز براي اجراي آزمايشي اين طرح بوده است و اميدوارم 
با خروجي مثبت آن و اس��تقبال قشر بازنشس��تگان البرز اين طرح با 
وسعت بيشتر در ساير نقاط كشور به انجام برسد.  معاون وزير تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي به مكانيزم اجرايي كارا كارت اش��اره كرد و گفت: 
بازنشستگان تأمين اجتماعي با ارس��ال كد ملي خود از طريق پيامك 
به سامانه در نظر گرفته شده در اين طرح ثبت نام مي كنند و حداكثر 
يك هفته پس از پايان ثبت نام پيامكي براي آنها ارسال و شعبه بانك 
رفاه ارائه دهنده كارت اعتباري شان اعلام مي شود.  وي تصريح كرد: اين 
كارت ها بر اس��اس ميزان دريافتي بازنشستگان شارژ مي شود و شامل 
چهار برابر حقوق آنهاست و با نرخ 12 درصد ساليانه محاسبه مي شود. 

خط پروازي اروميه - وان برقرار شد  خسارت 2 ميليارد و 500 ميليون ريالي سيل 
به راه هاي عشايري گچساران

ميترا شهبازي
   گزارش يك

 حفاري 90 حلقه چاه به روش افقي 
در ميادين نفتي و گازي كشور    

    خوزستان  ۹0 حلقه چاه نفت و گاز به روش 
افقي و جهت دار از ابتداي امسال 
تاكن�ون در ميادي�ن خش�كي و درياي�ي كش�ور حفاري ش�د. 
رئيس اداره عمليات ويژه ش��ركت ملي حفاري ايران ام��روز گفت: متراژ 
حفاري هاي افقي و جهت دار از ابتداي فروردين تا كنون 49 هزار و 598 متر 
بوده است كه در قياس با دوره مشابه پارسال رشد 18 درصد نشان مي دهد.  
مهران عاليپور افزود: اين شيوه روزآمد در صنعت حفاري هم اكنون در گستره 
عملياتي شركت هاي ملي مناطق نفت خيزجنوب، نفت مناطق مركزي و نفت 
فلات قاره و در قالب طرح ها ارائه مي شود.  وي درباره ويژگي هاي عمليات 
حفاري افقي و جهت دار گف��ت: اين روش يك��ي از خدمات فني پيچيده 
و تخصصي مهم در صنعت راهبردي حفاري اس��ت ك��ه از فناوري بالايي 
برخوردار مي باشد.  حفاري انحرافي و جهت دار در عمليات حفر چاه هاي در 
حال فوران، حفر يك حلقه چاه با چند انشعاب، حفاري چاه هاي متعدد از يك 
دكل دريايي، حفاري در مخازن مشترك، مناطق غيرقابل دسترس مانند 

مناطق مسكوني و حفاري روي گسل ها به كارگيري مي شود. 

اين روزها رودخانه محافظت شده كرج حال خوشي ندارد؛ رودخانه اي كه 
زماني ميزبان بسياري از گردشگران بود، اكنون به محلي براي دفن انواع 
زباله ها تبديل شده و ديگر خبري از آن همه جاذبه هاي توريستي و زيبا 
نيست. در آلوده شدن اين محل، نه تنها متوليان مقصر هستند بلكه ساكنان 
حاشيه اين رودخانه هم به دليل راحت طلبي با تخليه زباله هاي خانگي خود 

به اين محل مشكل را دوچندان كرده اند. در اين بين سيلي كه در نيمه اول 
سال جاري در روستاي سيجان آمد و خسارات زيادي را به بار آورد نيز منجر 
به افزايش مشكات و ورود آلودگي هاي نفتي به اين رودخانه شده است؛ 
رودخانه اي كه جزو چهار رودخانه كشور است و متوليان قول محافظت از 
آن را داده اند، بيش از رودخانه هاي محافظت نشده بستر آلودگي هاست. 

منطقه آزاد قشم در سال 6۹ به طور رسمي توسط دولت به تصويب رسيد 
و از آن زمان تاكنون يكي از قطب هاي تجاري كشور است. در اين سال ها 
رونق اين منطقه آزاد تجاري به ساير جزيره هاي اطراف خليج فارس نيز 
كشيده ش�ده و در اقتصاد و زندگي اين مناطق نيز تأثير گذاشته است. 
جزيره هرمز با وسعت ۴2 كيلومتري در نزديك بندر عباس و مابين اين 

شهر بندري و جزيره قشم يكي از اين جزاير است. چند سالي است كه 
مسئولان اس�تان هرمزگان بحث الحاق اين جزيره به منطقه آزاد قشم 
را مطرح مي كنن�د اما در اين مدت ب�ا وجود فوريت ه�اي اين لايحه در 
مجلس هنوز خبري از تصويب آن نيست و بايد ديد چه زماني مسئولان 
با برطرف ك�ردن موانع پي�ش رو اجازه اي�ن الحاق را ص�ادر مي كنند. 

فرزانه فريدوني
   گزارش 2


